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J Chrystus położon w grobie ze skały,
i ' Spoczywa cicho...
,Umarł Zbawiciel za ideały ׳

Zwałczane pychą...

; Umarł Zbawiciel zai nasze złości,
Iw poniewierce...

1 Za to, że pragnął tytko miłości, 
Serca — za serce...

Kamieniem grób ten zawarta Indzie, 
Ciężar bez miary...
Chce dać spoczynek po ziemskim trudzie 
Ten kamień szary...

Pan, zda się, leży w grobie ze skały, 
Spokojnie, cicho...
Lecz zmartwychwstaną z Nim ideały — 
Tryumf nad pychą...

Stanisława Pieńkowska



Na ziemie
Centralny Zarząd Przemysłu Włókienniczego rozpoczął 

szeroko zakreśloną akcję, zmierzającą do wzmożenia pracy 
przemysłu włókienniczego na Ziemiach Odzyskanych. Zwa- 
żywszy, że ,przemysł włókienniczy jest największym prze- 
myslem tych ziem możemy zdać sobie sprawę z ogromu i zna- 
czenia ogólnopaństwowego rozwiązania powyższego problemu.

Trzeba jednak przyznać, ,iż społeczeństwo nasze nie do- 
cenią jeszcze należycie faktu całkowitego opanowania przez 
nas życia gospodarczego Ziem Odzyskanych .W ,pierwszej' fali 
ruszyła na zachód obok ideowych pionierów wielka ilość spe, 
kulantów, szabrowników i pospolitych złodziei, dla których 

ziemie te miały stać się łatwym środkiem wzbogacenia się. 
Stopniowe opanowanie attminństraóji i utworzenie Minister- 
stwa Ziem Odzyskanych położyło wreszcie ,kres akcji ״sza- 
brownictwa“.

Obecnie otwierają się na tych terenach olbrzymie możli- 
wości twórczej pracy. Musi-my uruchomić wszystkie fabryki 
włókiennicze na tych ziemiach, miejsce wysiedlonych Nicm- 
ców zająć muszą robotnicy, majstrowie, inżynierowie i urzędni- 
су .polscy. Piękne -położenie, nowocześnie zbudowane miasta 
iatwo wchłoną nadwyżkę ludności z przeludnionych miast 
Polski centralnej. Szczególnie wielkie perspektywy otwierają 
się dla włókniarzy na Śląsku Dolnym, gdzie •znajduje się 270 
nowocześnie urządzonych fabryk włókienniczych.

odzyskane
Sprawa jest pilna. Obok znaczenia gospodarczego również 

i wielkie jest znaczenie polityczne opanowania Ziem Odzyska- 
nyoh. Sity międzynarodowe reakcji nie mogą się pogodzić 
z powrotem tych Ziem do Polski. Coraz liczniejsze stają się 
glosy współczucia dla ,,׳biednych" niemców ״cierpiących nie- 
wionie‘‘. Oczywiście, demokracja polska nie ulękh-te się sjł 
reakcji rodzimej i obcej.

W -odpowiedzi zwiększymy jedynie działalność naszą na 
Ziemiach Odzyskanych, uruchomimy wszystkie fabryki, obsie- 
jemy każdy metr ziemi ł zaiudnimy wszystkie miasta i ,wsie.

Dobre warunki mieszka-niowe, wielkie możliwości otrzy- 
mania odpowiedniej pracy i awansu społecznego zdolnych 
jednostek oraz poczucie dobrze spełnionego obowiązku wo- 
bec Ojczyzny winno stać się przyczynkiem do wzmożonego 
napływu na Ziemie Odzyskane uczciwych i idealnych Pola- 
ków, pracowników umysłowych i fizycznych, włókniarzy, 
tkaczy i■ przędzalników, którzy będą mogli po otrzymaniu 
pracy i urządzeniu się ściągnąć również swoje rodziny. 
C.Z.P.W. gwarantuje wszystkim chętnym na wyjazd możliwe 
warunki utrzymania i mieszkanie. Biuro MobiLzacji Sił Robo- 
czych przy C.Z.P.W. zaznajama szczegółowo pragnących osie- 
dlić się na Ziemiach Odzyskanych, z warunkami prascy t ży- 
cia w ośrodkach włókenniczych.

Włókniarze! Ziemie Odzyskane czekają na Was!

Przegląd wydarzeń
POLSKA WNOSI SPRAWĘ GEN. FRANCO NA RADĘ BEZ- 

PfECZEŃSTWA
Delegat Polski w Radzie Bezpieczeństwa, amb. Lange do- 

ręczył sekretarzowi O.N.Z. pismo, domagające ■się umieszczę- 
nia sprawy -,Hiszpanii na porządku dziennym obrad Rady 
Bezpieczeństwa, ponieważ reżim -gen. Franco stanowi groźbę 
dla międzynarodowego pokoju. Żądanie -Polski zostało׳ popar- 
te przez delegacje Francji -i Ameryki.

KONFERENCJA WIELKIEJ CZWÓRKI W PARYŻU
Rząd Stanów Zjednoczonych A. P. wystosował pisma do 

rządów Wielkiej Brytanii, Związku Radzieckiego i Francji 
z wnioskiem o ziwołahie w dniu 25. 1V- br. w Paryżu konfe- 
rencji ministrów spraw zagranicznych czterech mocarstw, 
celem .przygotowania konferencji .pokojowej, ■która ma odbyć 
się w maju.

Rządy Wielkiej Brytanii i Francji zgodziły się na wnio- 
sek Stanów Zjednoczonych.

PARTIA PRACY POTĘPIA REAKCYJNĄ POLITYKĘ BEylNA
Po ostatniej 45 konferencji Partii Pracy, uchwalono 

w szeregu okręgach Wielkiej Brytami rezolucje członków 
Partii, potępiające ,politykę ministra spraw zagranicznych 
Bevina i określające ją, jako sprzeczną z zasadami reprezen- 
towanymi przez ,Partię Pracy.

MANIFESTACJA PRZYJAŹNI NA RZECZ POLSKI 
W PARLAMENCIE JUGOSŁAWII

Na posiedzeniu obu ׳izb ,parlamentu jugosłowiańskiego 
ratyfikowano jednogłośnie umoWę poSl-sto.jugo-słowiańską za- 
wartą w Warszawie podczas pobytu Marszalka Tito, Po od- 
czytaniu umowy wygłosił Marszałek Tito przy niemiilikhą- 
cych okrzykach posłów na cześć Palsld dłuższe exposse, w któ. 
rym podkreślił doniosłe znaczenie sojuszu państw -słowian- 
skich w dziele ostatecznego zlikwidowania faszyzmu i- zabez- 
pieczenia Europy przed nową agresją niemiecką.

POLSKA UZNAŁA REPUBLIKAŃSKI RZĄD HISZPAŃSKI
W dniu A 1V■ na -posiedzeniu Rady Ministrów uchwalono 

nawiązać sosunki ■dyplomatyczne z przebywającym na emi- 
gracji republikańskim rządem hiszpańskim, na czele którego 
stoi Jose Giral. Uch wata, -ta niewątpliwie przyczyna się do 
przyśpieszenia likwidacji jednego z ostatnich legalnych ośrod- 
ków faszyzmu, jakim jest ■reżym gen. Franco.

REFERENDUM WE FRANCJI
Francuska Rada Ministrów postanowiła przeprowadzić 

5 maja br. referendum ludowe, w którym naród wyrazi swoje 
stanowisko w sprawie -projektu nowej konstytucji. O ile 
większość wyborców -odpowie twierdząco, ,nowa konstytucja 
wejdzie -natychmiast w życie, о Йе nie odbędą się wybory 
do nowej konstytuanty.

SYTUACJA W GRECJI NADAL NAPRĘŻONA
Po wyborach do. parlamentu ,przeprowadzonych w atino- 

sferze terroru, ze strony faszystowskich grup monarchistycz- 
nych -i angielskich oddziałów wojskowych, sytuacja -polityczna 
jest nadal naprężana. Żaden z czołowych polityków greckich 
nie chce wziąść na siebie, odpowiedzialność -za dalszy rozwój 
sytuacji. Partie lewicowe wysunęły -projekt utworzenia rady 
regencyjnej, któraby reprezentowała wszystkie odłamy greckie, 
go społeczeńswa: jak prawica, lewica ,i -centrum.

PREZYDENT TRUMAN 0 O.N.Z.
Prezydent Truman wygłosił w Chicago wielką mowę poili- 

tyczną, w której podkreślił dążenie Ameryki do utrzymania 
i utrwalenia międzynarodowego pokoju. Prezydent Truman 
powiedział w swojej mowie, że naród amerykański przywią- 
zuje -niezmierną wagę do ONZ, ■jako do Instytucji mogącej 
się -stać instrumentem -utrwalenia i- pogłębienia współpracy, 
powojennej narodów świata, w perwszym rzędzie wielkich 
mocarstw. — —־



Komunikaty К. S. ״WiMa"
Na zebraniu informacyjnym K.S. ״WŁMa“ w dniu 11. ly. 

o godz. 17-tej omawiana była sprawa fuzji z klubem sporto- 
wym ״Zryw“.

Przebieg zebrania podajemy ,poniżej.

PROTOKÓŁ
Na wstępie zabrał głos Prezes K.S. ״Wiima“ ■ob. Groble w- 

ski, który w krótkich słowach omówił ־korzyści, jakie ,przynio- 
słaby Klubowi naszemu fuzja z K.S. ״Zryw“. Po sześcio- 
letniej przerwie. K. S. ״Wi-ma“ rozpoczął swą działalność 
rok temu. Przez ten okres, Klub rozwinął się i osiągną! pewne 
wyniki Klub jednak napotyka na trudności finansowe, dlate- 
go sekcje nie mogły być dobrze zorganizowane. Połączenie 
ze ״Zrywem“ da׳ nie tyiiko możliwości u masowi en i a naszego 
sportu, lecz i rozszerzenia go na teren całej Łodzi.

Następnie przemówił ob. Lempert, przedstawiciel K. S. 
 .głównie młodzież robotniczą ׳skupia “׳Zryw״ .K. S .“׳Zryw״
Honorowymi ■członkami Klubu są ludzie, którzy stoją na czele 
władz państwowych i społecznych, znani na terenie Łodzi. 
Przy ich poparciu׳, możemy- zdziałać dużo. Przez połączenie 
się obu Klubów, uzyskamy dużo świeżych sekcji. Podniesie- 
my poziom sekcji bokserskiej, piłkarskiej, gier sportow׳ych, 
kobiecych. Rozszerzymy krąg dzaiłalnoścł i stworzymy silny 
klub. ״Wi-Ma״ ,posiada׳ hale, boisko — bazy sportowe, któ- 
rych ״Zryw" nie ,posiada. Przy współpracy uzyskamy przeto 
wiele. (״Zamiast wypożyczać bazy sportowe np. Ł.K.S-owi, 
który obecnie stoi wyżej od־ nas, pokażemy, że i my potrafi•- 
my urządzić ־imprezy na׳ wysokim poziomie״).

Po przemówieniach wywiązała się ־dyskusja.
Ob. Ochafeki zaznaczył, że współpraca musi być oparta 

ага zaufniu, przyjźaii i równorzędności. Komisje i Zarząd, któ- 
ry zostanie obrany, winien dołożyć starań, aby umasowić 
sport. Zarząd musi również dbać o zawodników. Z kolei za- 
brał glos ab. (Najder, zapytując ob. Lemperta׳, jak się przedsta- 

.“Zrywu״ wia sprawa finansowa־
Ob. Lempert odpowiedział że w tej chwili nie może po- 

■dać dokladnej cyfry. K.S. ״Zryw״ ma w kasie około 80 tys. 
złotych, pozatym całkowity sprzęt dla drużyny bokserskiej, 
piłkarskiej, ■gier (kobiecych.

Po dyskusji przystąpiono do głosowania. Głosowanie od- 
było się jawnie. Wniosek był postawiony w formie pytania:

 Wi-Ma" uznają, iż sfuzjowanie się״ .Czy członkowie K.S״
z K.S. ״Zryw“ da| w rezultacie dobre wyniki“.

Wniosek przeszedł jednomyślnie.
Z kolei przystąpiono do wyborów Komisji Statutowej, 

Komisji Finansowej i Komisji Matki.
Kandydatów ■po trzech z każdej Komisji wystawia K. S. 

 Zryw“. Sześć osób z Komisji wybieraj״ .Wi-Ma" i K. S״
siódmego kandydata.

W skład Prezydium ze strony K.S. Wi׳M־a“ wchodzą bez- 
imiennie:

Dwóch Dyrektorów,
Dwóch członków Rady Zakładowej,
Kierownik ■Personalny.
Przedstawiciel PPS

Komisja Statutowa. (Kandydaci ze srany K.S. ״WŁMa")
1. Ob. Najder
2. ob. Ochalski
3. ob. Bailcerzafk
4. ob. mec. Dudziński

Komisja Finanso-wa. (Kandydaci ze strony KjS. ״Wi-Ma“),
1. ob. Tiłł
2. ob. Marusik
3. ■ob. Stachowicz
4. ob. Welfd

Komisja Matka. (Kandydaci ze strony K.S. ״WLftta“).
1. ob. Ambroziak
2. ob. Cupryn
3. ob. Szałewicz
4. ob. Jarzębski
Wszyscy kandydaci przeszli jednomyślnie.
Pierwsze zebranie Komisji Statutowej odbyło się dnia. 17. 

ly. br. o godz. 10-ej, na terenie Widzewskiej Manufaktury.
Zebranie Komisji Finansowej, odbyło się dnia 16. 4. br. 

o 11-ej, na terenie Widzewskiej Manufaktury.
Termin zebrania■ Komisji Matki, nie został jeszcze uchwa- 

lony.
Na1 zakończenie posiedzenia przemówił ab. Dyr. Ambro- 

ziak. Wyraził nadzieje, że nowopowołame do życia Komisje, 
spełnią swój obowiązek. Po sfuzjowaniu obydwa Kluby będą 
rozwijać się pomyślnie i pracować dla całego społeczeństwa. 
Skończy sę nareszcie ■kaperowanie i zaściankowość.

Ob. Groblewski dodał od siebie, że kierownicy poszczę- 
gólnych sekcji zostaną ■narazie na stanowiskach, a życie 
w Klubie powinno־ iść ■normalnym torem. Treningi muszą od- 
bywać się w dalszym ciągu.

Poza ■tym uchwalono jednomyślnie, że ilekroć R.T.S. ״Wi- 
dzew״ zwróci się do Zarządu o wypożyczenie boiska, otrzy- 
ma je bezpłatnie.

Na tym zebranie zakończono. л

Patriotyzm sportowca
Zarząd K. S. ״Wi-Ma“ otrzymał od swego byłego 

zawodnika z Ameryki list, który ze względu na׳ wyrażone 
w nim głębokie przywiązanie do swych starych barw klubo- 
wych i tęsknotę za kolegami-sportowcaimi, zamieszczamy po- 
niżej w całości.
Chester K. Kucharski
2424 Troguois 
Detroit 14. Michigan
U. S. A.

KOLEDZY!.״
Pamiętacie ״Bobba“? Już sześć lat minęło jak nie miąL 

Лет żadnej wiadomości■ od Was. Już sześć lat ־minęło jak пае 
siedziałem Jaskólskiemu na kółku. Już prawie szósty ,rok mija 

jak się dowiedziałem o jego śmierci. Smutna■ ta wiadomość, 
o jego lasie jak i o losie innych kolegów pozostała׳ mi jednak 
stale w pamięci.

1 teraz pisząc te ־kilka słów do Was, ogarnia mnie trwoga 
ilu Was jeszcze pozostało־ przy życiu. A jednak myśli moje są 
zawsze z wami, ł nie bierzcie mi za złe, że wcześniej nie pi- 
salem. Ciekaw jestem jedynie kto i jak prowadzi sekcję kolar- 
ską, i czy jeszcze istnieje. Co porabiają Kasprzak, Kołodziej- 
czyk, Uirichs i inni?

Proszę ■napiszcie mi co w ogóle dzieje się w świecie ko. 
larskim, czy są już jakieś zawody, czy chłopcy mają odpowied 
ni sprzęt kolarski? Jeżeli ja będąc tutaj na־ wolnej ziemi Wa;- 
słiingtona mogę Wam coś pomóc to proszę piszcie mi jak 
najczęściej.



Co się tyczy mnie samego, to po moim wyjeżdzie z Pol- 
які do Stanów Zjednoczonych, zaszły szalone zmiany. Począt- 
kowe trudności, które napotkałem w nowym dla mnie kraju 
były niczem w porównaniu z tem co wyście tam przeszli Ale 
jedno miałem zawsze na myśli... kiedyś przecież i znów za- 
mieszkam na Widzewie. Wziąłem się więc do pracy aby kie- 
dyś móc stanąć przed Wami. I teraz właśnie nadarza mi się 
ta sposobność.

Sześć lat minęło... Znalazłem się w innym otoczeniu, w o- 
toczeniu ludzi pracy, w otoczeniu ludzi czynu( w otoczeniu 
ludzi którzy całym sercem pragną Wam pomóc.

Jako prezes polskich inżynierów i techników, zorganizo- 
wałem Techniczną Pomoc Polsce. Pomoc zbórki narzędzi, 
maszyn i przyibarów sportowych dła Polski. Praca idzie 
w szybkim tempie naprzód, a owocem jej jest już kilkaset 
skrzyń narzędzi, i przyibarów sportowych, które za pośrednie- 

twem Pofektej YAfcA. na ręce p. Supera Dyr. Pałskiej YMCA- 
są w drodze do Was.

Jeżeli więc, indywidualnie mógłbym bezpośrednio do Was 
coś z tych narzędzi przesłać, łub jeżeli jesteście w potrzebie 
innych narzędzi, proszę piszcie wprost do mnie na wspomnia- 
ny adres, łub też do centrali wysyłki (״Połish Society of 
Technical Aid to Postwar Połand" 146 Atwater Str. Detroit 
26.1.

A ja miałbym do Was prośbę kochani; Jeden wyścig ko- 
larski nazwłjcie wyścigiem Ś. P. Czesława Jaskólskiego na 
który to wyścig pokryje wszystkie koszta, jak i ufunduję cen- 
ną .nagrodę którą za ■waszą zgodą przęśl ę jeszcze w tym se- 
zonie, proponowałbym jego ulubioną trasę treningu Łódź __
Tomaszów i z powrotem.

Kończąc czekam jaku aj wcześniejszej odpowiedzi
Wasz ״Bobb“.

Kronika fabryczna
Ogłoszenia kasy pogrzebowej

Zarząd Kasy Pogrzebowej Pracownkaw firmy Państwowych 
Zakładów ״WIMA" w Łodzi, — zawiadamia, że zgodnie z art. 
41 statutu К. P. zwołuje się:
WALNE ZEBRANIE PEŁNOMOCNIKÓW KASY POGRZE- 

BOWEJ,
na dzień 26 kwietnia 1946 roku w sali jadalnej naszych Zakładów 
o godz. 16-ej w pierwszym terminie i o ogdz. 16.30 w dj-ugim ter 
minie. Zebranie odbędzie się bez względu na ilość obecnych pełno, 
mocników, z następującym porządkiem obrad:

1) Zagajenie i wybór Prezydium Zebrania.
2) Odczytanie protokółu z ostatniego Walnego Zebrania.
3) Sprawozdanie Zarządu.
4) Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej.
j) Dyskusja nad Sprawozdaniami.
6) Wybory członków:

a. Zarządu
b. Komisji Rewizyjnej
c. Sądu Polubownego.

7) Uchwalenie Preliminarza budżetowego na rok następny.
8) Podjęcie uchwał nad przdłeżonytni wnioskami członków
9) Wolne wnioski.
Wnioski zgodnei z art. 44 statutu Kasy Pogrzebowej, należy 

składać conajmniej na 10 dni przed Walnym Zebraniem Pełnomoc 
ników.

Wnioski nagłe mogą być wzięte pod obrady tylko wówczas, 
o ile uzyskają aprobatę Zarządu.

Kasa Pogrzebowa.
ZGUBY

Znaleziono na terenie Przędzalni dowód osobisty na 
nazwisko Antoniny Musiał. Właścicielka zgłosi się po odbiór 
do Redakcji ״Głosu׳ Widzewa“ pokój nr. 29 (nad jadalnią).

Znaleziono na terenie fabryki ,portmonetkę z pieniędzmi. 
Właściciel zgłosi się po odbiór do komendy Straży Prze- 
myślowej.

Rzeźniczak Antoni z Oddziału Chemicznego zgubił portfel z 
dokumentami w dniu 15. IV• 46 r.

Łaskawy znalazca proszony jest o zwrot do Redakcji ״Głosu 
Widzewa".

Dnia 15. IV• b. r. dzieci ze żłobka podczas zabawy wyrzu- 
ciii piłkę przez okno na teren naszych Zakładów.

Znalazca proszony jest o zwrot do kierowniczki żłobka.

Ogłoszenie Kom. Redakcyjnego
Komitet redakcyjny ״Głosu Widzewa“ prosi wszystkich- 

chętnych do współpracy o zgłoszenie się dnia 28. Iv. b. r. 
o godz. 16-ej w pokoju Nr 29 (nad kuchnią).

Ogłoszenie punktu rozdzielczego
Podaje się do wiadomści wszystkich pracowników naszych 

zakładów, że od dnia 16 — 23 kwietnia b. r. ״Konsum" będzie 
wydawał przydziały na kartki żywnościowe według kolejności 
zarejestrowanych kart w ״Konsumie":

dnia 16 kwietnia b. r. od nr. І--- І2ОО,
Я 17 י> я J5 1200 — 24ОО,
’> 18 י, я 24ОІ' — 36ОО,
я 19 >’ я י> 36ОІ — 4800
’> 20 י’ я я 4801 —і бооо,
ił *3 я J( następne numery.

Po dniu 2 j kwietnia b. г. w myśl zarzą ia Wydziału־ 
Aprowizacji w Łodzi przydziały na kwiecień — w żadnym wy- 
padku nie będą przez ״Konsum“ wydawane.

Prosimy o zaopatrzenie się przy pobieraniu przydziałów 
w naczynia na:

1) konserwy mięsno - jarzynowe (po 0,75 kg. kat. II i 0,5 kg 
kat. I R);

2) Konserwy mięsno - wieprzowe (po 0,5 kg. kat. Dz. 6 
i Dz. 12);

3) Śledzie (po 1 kg, kat. I. R.).
Jednocześnie komunikujemy wszystkim zarejestrowanym 

w naszej Spółdzielni, iż wydajamy legitymacje członkowskie tym 
członkom, którzy ich dotychczas nie posiadają; termin wydawania 
legitymacji upływa w dniu 25. IV. br. Po tym terminie pozo- 
stałe legitymacje będą wysłane do Zarządu Spółdzielni Fabrycz- 
nych. -----—

W dniu 28i24 kwietnia ,br. członkowie spółdzielni mający, na 
utrzymaniu dzieci do lat 6-ciu mogą nabyć za! okazaniem te- 
gitymacji członkowskiej, oraz karty Dz. 6, po 0,5 kg. kaszy 
mannej za 30 zł. i 50 gr.

Zawiadamiamy, że na przyszłość będziemy sprzedawać 
w ״Konsumie" wędliny tylko członkom Spółdzielni za okazaniem, 
legitymacji członkowskiej: prosimy wobec tego wzsystkich pra- 
cowników, którzy dotychczas nie zadeklarowali się na członków, 
o składanie deklaracji w ,,Konsumie" wraz z opłatą zŁ 60. — 
(Zł. 50. — jeden udział i zł. 10. — wpisowe).


